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> Retouradres Postbus 20301 2500 EH  Den Haag 

 
 

De President van de Algemene Rekenkamer 

De heer drs. A.P. Visser 

Lange Voorhout 8 

2500 EA  Den Haag 

 

 

 

Datum 28 april 2021 

Onderwerp Bestuurlijke reactie Verantwoordingsonderzoek JenV 2020 

 

 

Geachte heer Visser, 

 

Op 14 april 2021 heeft u mij de resultaten van het Verantwoordingsonderzoek 

2020 voor het ministerie van Justitie en Veiligheid doen toekomen. Ik ben blij dat 

u van oordeel bent dat mijn departement de bedrijfsvoering in 2020 verder heeft 

verbeterd en de gevolgen van de coronacrisis voor de JenV-instellingen op afstand 

beheerst heeft aangepakt. Specifiek verheugt het mij dat u constateert dat de 

onvolkomenheid die u afgelopen jaren meermaals signaleerde ten aanzien van het 

subsidie- en bijdragenbeheer inmiddels is opgelost evenals het vorig jaar 

gesignaleerde aandachtspunt ten aanzien van het inzicht in het IT-landschap.  

Tegelijkertijd wil ik met betrekking tot dit laatste punt enkele kanttekeningen 

maken. Uw aanbeveling om het inzicht in het IT-landschap verder te vergroten 

naar de niet kritieke applicaties en naar een volledig financieel beeld van alle 

kritieke applicaties zou voor JenV grote implicaties hebben. JenV heeft namelijk 

vele honderden applicaties en de praktische haalbaarheid om dit in één overzicht 

te vatten lijkt laag. Een groeimodel naar bijvoorbeeld het incorporeren van 

bedrijfskritische systemen acht ik op termijn meer realistisch. Het verkrijgen van 

een volledig financieel beeld vereist een majeure verandering van de wijze 

waarop IT kosten worden geregistreerd. De hiervoor vereiste aanpassingen in 

regelgeving maken dit in mijn ogen een ambitie voor de middellange termijn. 

Uw conclusie dat de governance van informatiebeveiliging binnen JenV zodanig 

ingericht is dat de risico’s voldoende worden beheerst, stemt mij tot 

tevredenheid. Gelet op de aard van de informatie bij mijn ministerie hecht ik 

grote waarde aan hoogwaardige informatiebeveiliging. Dit neemt niet weg dat op 

dit vlak een voortdurende alertheid is geboden voor risico’s in het operationele 

proces.  

 

Naast de positieve ontwikkelingen blijft u ook hardnekkige knelpunten op drie 

aspecten van de bedrijfsvoering constateren, te weten de beheersing van de 

afpakketen, het proces van het afgeven en controleren van prestatieverklaringen 

en de discipline in de financiële administraties en de verantwoordingen. Op deze 

aspecten ziet u weliswaar dat de problematiek is aangepakt en in opzet is 

verbeterd, maar dat de resultaten van de werking van de maatregelen op zich 
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laten wachten. Uit het beleidsonderzoek blijkt dat de natuurbrandbestrijding in 

Nederland effectief is, maar het risico bestaat op onvoldoende beschikbaarheid 

van specialistische brandbestrijdingscapaciteit in de toekomst. 

 

Graag ga ik in deze reactie nader in op de onvolkomenheden in de 

bedrijfsvoering, alsmede de conclusies en aanbevelingen ten aanzien van de 

beleidscasus Aanpak Natuurbranden. De resultaten van uw onderzoek naar de 

financiële verantwoordingsinformatie geven mij geen aanleiding tot een reactie, 

met uitzondering van de bevoorschotting in verband met corona-uitgaven aan het 

Instituut Fysieke Veiligheid (IFV), die u als onrechtmatig aanmerkt.  

 

Bevoorschotting corona-uitgaven  

Hoewel u positief oordeelt over de rechtmatigheid van alle JenV-verplichtingen, 

uitgaven en ontvangsten als totaal, is naar uw oordeel bij uitgaven in verband 

met corona aan het IFV sprake geweest van een te ruime bevoorschotting in 

afwijking met de regels voor financieel beheer. Dit oordeel deel ik niet. Naar mijn 

mening kan alleen sprake zijn van een te ruime bevoorschotting als goed zicht 

bestaat op de te verwachten finale kosten. De bevoorschotting aan het IFV had 

tot doel om zo spoedig mogelijk en ongehinderd de aanleg van een noodvoorraad 

Covid19-beschermingsmiddelen te realiseren. Daarvan uitgaande is naar de best 

mogelijke inzichten een inschatting gemaakt van de kosten en is de 

bevoorschotting daarop afgestemd. In diverse gesprekken heeft het ministerie 

van Financiën mij bevestigd dat met deze handelswijze geen sprake is van het 

parkeren van begrotingsgeld. Het feit dat door omstandigheden de uiteindelijke 

kosten voor het IFV veel lager zijn uitgevallen en inmiddels weer terugbetaald zijn 

doet hier op geen enkele wijze afbreuk aan. 

 

Bedrijfsvoering 

Afpakketen 

Evenals vorig jaar merkt u de afpakketen aan als een onvolkomenheid. Ik deel uw 

standpunt dat de afpakketen een belangrijk onderdeel van de strafrechtketen is 

dat tot doel heeft om financiële opbrengsten uit criminele activiteiten af te 

pakken. Een goede afstemming tussen alle betrokken partijen is daarbij van 

belang. Het OM heeft substantiële verbeteringen gerealiseerd in het beheer van in 

beslag genomen goederen. Een portefeuillehouder is aangesteld die een 

verbeterplan heeft opgesteld. Als resultante hiervan is het OM gestart met de 

implementatie van registratievoorschriften voor de beslagadministratie. In 2021 

gaat het OM de naleving van deze voorschriften controleren. Hiermee is de lijn 

ingezet om het beheer van goederen te verbeteren.  

 

U constateert dat het OM weinig structurele verbeteringen heeft gerealiseerd ten 

aanzien van de executeerbare ontnemingsmaatregelen en het openstaand recht 

geldelijke zaken. Het OM heeft in 2020 eerste stappen gezet ten aanzien van het 

openstaand recht. Een projectleider is aangesteld en maatregelen zijn getroffen 

om een soepele overdracht van ontnemingsmaatregelen aan het CJIB te 

bevorderen. In het verlengde van deze eerste stappen, richt het OM zich in 2021 

op het structureel verbeteren van het executieproces, waarbij de 

afhankelijkheden van de rechtspraak en het CJIB in dit proces zichtbaar worden 

gemaakt en daarnaast specifiek op het onderwerp openstaand recht geldelijke 

zaken. Ik verwacht dat dit gaat bijdragen aan een juiste en tijdige registratie van 

ontnemingsmaatregelen en een tijdige overdracht aan het CJIB.  
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Financiële administraties en verantwoording 

Het verheugt mij dat u de inspanningen van mijn departement waardeert om het 

financieel beheer te verbeteren. Ondanks de beperkingen vanwege corona is hier 

veel energie in gestoken. Zoals u constateert is de onvolkomenheid op memo- en 

herstelboekingen opgelost en zijn met betrekking tot derdenrekeningen en 

verplichtingen forse stappen gezet om de vorig jaar door u geconstateerde 

onvolkomenheden op te lossen. Naar mijn mening is mijn ministerie in control 

met betrekking tot het verplichtingenbeheer. Dat neemt niet weg dat ik uw 

aanbevelingen ter harte neem en dat blijvende aandacht nodig is voor het 

verplichtingen- en voorschottenbeheer en de derdenrekeningen. In 2021 zal ik 

verdere maatregelen nemen om de awareness in de eerste lijn te vergroten.  

 

Prestatieverklaringen 

Ten aanzien van prestatieverklaringen ziet u veel ontwikkelingen die de kwaliteit 

en aanwezigheid hebben vergroot. Er is een werkgroep “Prestatieverklaringen” 

opgericht die zich gericht heeft op het vergroten van de awareness dat een 

kwalitatieve prestatieverklaring belangrijk is ter onderbouwing van de 

rechtmatigheid van de uitgaven. Ook is de werkgroep de naleving van de 

afspraken rondom prestatieverklaringen nagegaan door middel van data-

analyses. De resultaten van de uitgevoerde controles laten zien dat de 

prestatieverklaringen in het merendeel van de gevallen wél aanwezig zijn hoewel 

niet in alle gevallen op de juiste plek beschikbaar. Dit in samenhang met de 

constatering van de ADR dat in tegenstelling tot 2019 de problematiek zich nu 

alleen nog voordoet bij NFI en DJI, onderschrijft voor mij dat de kwaliteit van de 

prestatieverklaringen is verbeterd.  

  

In 2021 zal ik verder werken aan het verrichten van data-analyses waarbij de 

aanwezigheid en kwaliteit van prestatieverklaringen wordt gemonitord. Nu de 

contouren met betrekking tot data-analyses op de kwaliteit van de bijlagen staan, 

moet de komende maanden invulling worden gegeven aan de normen waaraan 

kwalitatieve prestatieverklaringen moeten voldoen. 

 

Beleidsresultaten 

Aanpak Natuurbranden 

U constateert dat de natuurbrandbestrijding in Nederland effectief is, maar in de 

toekomst de repressieve capaciteit mogelijk te kort kan gaan schieten. Hoewel ik 

het belang om oog te hebben voor repressieve aspecten van het risico van 

natuurbranden onderken, dient de aandacht naar mijn mening evenzeer uit te 

gaan naar preventie; het voorkomen van branden en het verkleinen van de kans 

dat een uitslaande brand snel escaleert. Juist omdat de kans op dergelijke 

branden alsmede de intensiteit daarvan toeneemt. Ik zal dan ook in overleg met 

de veiligheidsregio’s de preventie van natuurbranden onder de aandacht brengen 

van partijen die daar in het bijzonder van betekenis kunnen zijn. 

 

Met betrekking tot uw aanbevelingen gericht aan mijn ministerie merk ik op dat 

de uitvoering en inrichting van de repressieve taak bij natuurbranden is belegd bij 

de veiligheidsregio’s. Zij maken risicoprofielen op en bepalen de capaciteit die 

benodigd is om in voorkomende gevallen adequaat te kunnen optreden. Daarbij 

kunnen zij afspraken maken voor ondersteuning met andere veiligheidsregio’s en 

andere partijen zoals bijvoorbeeld het ministerie van Defensie. Ingeval sprake is 

van repressief optreden zijn het dus veiligheidsregio’s die interregionaal besluiten 

over de inzet van personeel en materiaal en daarmee van hun capaciteiten. Daar 

ligt geen rol voor het LOCC. Het LOCC heeft louter een faciliterende functie; zicht 

bieden op vraag en aanbod van capaciteiten van en voor de veiligheidsregio’s. 
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Voor de veiligheidsregio’s is het belangrijk dat het LOCC over actuele informatie 

beschikt. Het zijn diezelfde veiligheidsregio’s die dergelijke info aan het LOCC 

moeten verstrekken. 

 

Vanuit het Instituut Fysieke Veiligheid (IFV) is binnen het kader van Grootschalig 

Brandweer Optreden/Specialistisch Optreden ook voor natuurbrandbestrijding aan 

samenwerkingsverbanden gewerkt. Met betrekking tot natuurbranden, maar ook 

in breder verband, acht ik echter intensivering van de samenwerking tussen 

veiligheidsregio’s noodzakelijk. Het is van belang de interregionale samenwerking, 

met in achtneming van ieders autonomie, sterker vorm en inhoud te geven. 

Vooral dat komt de noodzakelijke slagkracht voor adequaat optreden, ook in de 

toekomst bij natuurbrandbestrijding ten goede. 

 

 

Met vriendelijke groet, 

De Minister van Justitie en Veiligheid, 

 

 

 

 

Ferd Grapperhaus 

 

 

 

 

 

  
 

 


